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مهدی عرب صادق، کارشناس انرژی:  امنیت 
در سیاســت های بین المللــی دارای ابعاد 
چند وجهی اســت کــه انــرژی از جنبه ها و 
ابزارهای بارز آن اســت و دیپلماســی فعال 
بین المللــی در این حــوزه را می طلبد و در 
سال های اخیر توسط کسانی که نه درکی از 
دیپلماســی دارند و نه انرژی، قربانی شده  و 

امنیت کشور را در مخاطره قرار داده است.
کشوری که دارای منابع غنی انرژی است، باید 
توان بیشتری در حوزه روابط بین الملل داشته 
باشــد و  از این منابع  به عنــوان اهرمی برای 
تأثیرگذاری بر دیگر کشورها استفاده می کرد. 
امروز دیپلماســی انرژی کشورمان درگیر یک 
فرصت و یک تهدید اســت؛ فرصت افزایش 
اهمیت ژئوپلیتیک به دلیل رشد نقاط تولید 
و مصرف گاز در منطقه و تهدید کســری تراز 
گاز و برق در کشور، حتی برای تأمین نیازهای 
داخلی. راهکار رفــع این تهدید دنبال کردن 
سیاســت صــادرات و واردات هم زمان گاز و 
برق است. متعاقب آن، توسعه زیرساخت ها 
منوط بــر آمایش ســرزمینی در قطب های 
داخلــی تولید و عرضه انــرژی رقم خواهد 
خــورد و منابع مالی از طریــق افزایش حق 
ترانزیت قابل تحقق اســت و این، هم آورده 
امنیتی دارد و هم آورده ارزی. اما متأســفانه 
در عین نیــاز، حلقه مفقــوده برنامه هفتم 
توســعه، مسئله فراموش شــده دیپلماسی 
انرژی است و برای فرصت های از دست رفته 
دیپلماســی نیز چاره ای نشده است و برنامه 
هفتم توسعه به یقین نیاز به اصلاح و الحاق 
در زمینه انرژی دارد. در شرایط فعلی کشور 
حدود ۸۱ هزار مگاوات نیاز مصرف هم زمان 
برق اســت و تراز تولید کشور با اتکا به منابع 
نســبتا ناپایدار آبی، حــدود ۶۴ هزار مگاوات 
اســت و البته با خروج بخشی از واحدهای 
آبی در اواخر فصل تابســتان، تولید به حدود 
۶۰ هزار مــگاوات افت می کنــد. روند کلی 
سیاست ها به نحوی است که سال آتی از ۲۵ 
هزار مگاوات ناتــرازی عبور خواهیم کرد.در 
چنین شرایطی تراز تبادلی برون مرزی کشور 
طی یک دهه اخیر ۸۵ درصد کاهش داشته 
اســت و از ۱۰ تراوات ســاعت به ۱.۷ تراوات 
ساعت رسیده اســت. ناترازی شبکه انتقال 
در ورای ناترازی تولید نیروگاهی پنهان شده 
است و حتی افزایش واردات برق هم مشکل 
ناترازی کشور را حل نخواهد کرد. چرا شبکه 
انتقال برق کشــور دچار انسداد و خفگی یا 
به عبارت تخصصی تــر دچار حبس تولید و 
کمبود تولیدهای قطبی بین ناحیه ای است ؟ 
ضمن اینکه در زمستان، ناترازی گاز صنعت 
برق را به کما می برد و انســداد شبکه انتقال 
باعث ناکارآمدی صنعت برق در حل چالش 
سوخت خواهد شد. ســوخت مایع گازوئیل 
و مازوت نیــز دوای درد نخواهد بود؛ چراکه 
پای ناترازی شبکه حمل ونقل سوخت مایع 
به میان می آید که اگر این هم نباشــد وزارت 
نیرو درگیر ناترازی منابع مالی به میزان حدود 
دو میلیــارد دلار برای تأمین ســوخت مایع 
خواهد بود. در حال حاضر هدف بدون نقشه 
راه برنامه هفتم توســعه، تبدیل شدن ایران 
به قطب انرژی با محور تجارت گاز اســت تا 
طبق آن ســهم ایران از صادرات ســالانه ۲۰ 
میلیارد مترمکعب گاز به سالانه ۴۰ میلیارد 
مترمکعــب برســد. هم اکنون ســهم ما از 
واردات گاز صفــر و از صادرات گاز نیز حدود 
۱۸ میلیارد مترمکعب است. وقتی از حلقه 
مفقوده دیپلماسی انرژی در روابط بین الملل 
می گوییم، مصداق بارز آن قطع صادرات گاز 
ما به هند و پاکستان است؛ آن هم در شرایطی 
که بنا بر موقعیت ژئوپلیتیکی کشورمان مباید 
حتی بخشــی از ۹۵ میلیارد مترمکعب گاز 
مازاد روسیه پس از جنگ اوکراین را نیز به این 
کشورهای شــرق مرزمان سوآپ می کردیم؛ 
اما وقتی نقشه راه دیپلماسی وجود ندارد از 
این هم غافل می شــویم . اکنون مطلقا نباید 
معطل توســعه زیرساخت و سپس توسعه 
صادرات بشویم. باید از سبد ژئوپلیتیکی خود 

بهره مند شویم.

دریچه ای هر چند کوچک برای آغاز 
تعاملات جهانی رئیس جمهور پزشکیان

آشکار اســت اگر دکتر پزشکیان، رئیس جمهور دولت چهاردهم، بخواهد 
فقط به بخش کوچکی از شعارهای تبلیغاتی خود در مناظره های انتخاباتی 
در حــوزه تعاملات جهانی تحقق ببخشــد و دریچه هایی هر چند کوچک به 
عرصه دیپلماســی بین الملل بگشــاید، با توجه به ســابقه و سلطه نوعی از 
رویکردهای بدبینانه در مؤلفه های قدرت و جناح های سیاســی کشــورمان 
نســبت به جهان غرب، اعم از آمریکا و اروپا کــه هم اکنون هژمونی اقتصاد 
جهانی را بر عهده دارند، باید از جایی که حساسیت های کمتری  به آن وجود 

دارد کار را شروع کند.
یکــی از این دریچه های کمتر تعریف شــده و کم پیشــینه کــه خود پیوند 
درونــی با تعاملات عینا موجود هژمونیک جهانی دارد و در چارچوب نظریه 
هم گرایی بــا تکیه بر هم گرایی منطقه ای تعریف می شــود، اتحادیه گمرکی
 (costumes union) اســت. اتحادیــه ای مثبت و ســازنده کــه منافع ملی 
کشــورمان را تأمیــن می کند و بــه پایداری مناســبات بازرگانــی صلح آمیز 

منطقه ای منجر می شود.
در این عرصه، کشــور ما نســبت بــه برخی از کشــورهای منطقه از نظر 
مبادلات بازرگانی دســت بالاتر و ابتکار عمل بیشــتری دارد که می تواند در 

صورت تداوم و پایداری، به هژمونی ایران در این حوزه بینجامد.
تشکیل چنین اتحادیه ای که می تواند توسط وزارت جهاد کشاورزی، وزارت 
صمت و سازمان گمرک ایران انجام شود، سرآغاز ورود به بعضی از تعاملات 
بازرگانی گسترده و جهانی خواهد بود و به مثابه تمرین و آزمونی آغازین است 
که به ســود حاصل از هم گرایی اقتصادی و تأثیرات رفاهی آن در کشورهای 
هم پیمان و ذی نفع می انجامد؛ همان گونه که بســیاری از کشــورهای منطقه 
دیری اســت در عرصه هایی این چنینی جولان می دهند و نفع بسیار می برند. 
همچنین این اقدام حســب ضرورت های اجتناب ناپذیر در منطقه می تواند در 
مدتی کوتاه شکل بگیرد و کشور ما را از اعمال تعرفه های کم و بیش هرازگاهی 
نجات دهد؛ زیرا نظریه اتحادیه گمرکی می گوید چند کشور هم جوار می توانند 
بر اساس فرایند هم گرایی و داوطلبانه که با اجماع حاصل می شود، نسبت به 
کالاهای هم  تعرفه نداشته باشند و یک ساختار موقت یا پایدار تجارت آزاد را 

بین خود بدون دغدغه تغییرات مداوم تعرفه ای اعمال کنند.
به بیان دیگر، فرض اساســی نظریــه اتحادیه گمرکی این اســت که اگر 
تجارت  کاملا آزاد باشــد، افــراد در همه کشــورها از این امــکان برخوردار 

می شوند که کالای مد نظر خود را با ارزان ترین قیمت تهیه کنند.
اتحادیه گمرکی یعنی چند کشــور بر مبنای یک قرارداد  موانع گمرکی را 
از روابط تجاری میان خود بر می دارند، اما تعرفه مشــترکی در قبال ســایرین 
خواهند داشــت. این نظریه وقتی اجرائی شــود، مردم کشــورهای هم جوار 
می توانند با قیمت های ارزان تری به کالاهای مورد نیاز خود دســت یابند که 
در نهایت و پس از اســتقرار، خود به خود نوعی دوستی و پایداری پیوند میان 

کشورها برای تحکیم صلح فراهم می شود.
 (۱۹۹۹,Mattli) یکی از نظریه پردازان حوزه هم گرایــی به نام والتر مَتلی
در کتابش بــه نــام  The Logic of Regional Integration ، نام این اتحادیه 
گمرکی را «تحریف تجارت» نامیده است که مزیت آن فقط نصیب کشورهای 
هم جــوار و هم پیوند می شــود. اینکه کشــورهای غیر هم جوار و دور دســت 
هــم بتوانند در چارچوب اتحادیه گمرکی عمل کنند، فرضی اســت که البته 
محال نیست. نمونه بارز این نوع تعامل منطقه ای میان کشورهای اروپایی و 
انگلســتان قبل از برگزیت وجود داشت و هنوز هم با قدرت و قوت میان ۲۷ 
کشــور اروپایی وجود دارد. پیمان هایی مانند نفتا نیز با کمی تساهل از همین 
دست هســتند که در ســال ۱۹۹۴ برای رفع موانع صادراتی میان سه کشور 
آمریکا، کانادا و مکزیک منعقد شــد. پیمان های بسیار دیگری  مانند اوراسیا، 
شانگهای و ...  نیز هم اکنون در صحنه تعاملات و مبادلات جهانی تعیین کننده 
و منشــأ اثر هســتند. در حال حاضر اخبار متعــدد و گوناگونی درباره حجم 
کالاهــای صادراتی و میزان ارزی آن از ســوی ایران به این کشــورها به ویژه 
کالاهای کشــاورزی و فراورده های غذایی در رســانه ها انعکاس می یابد که 

متأسفانه هیچ کدام از مواهب این قاعده برخوردار نیستند.
نکته حائز اهمیت این اســت که کشور ما به ویژه وزارت جهاد کشاورزی، 
برای تنظیم بازار و تشــویق و افزایش صــادرات، لامحاله به کاهش یا حذف 
تعرفه برای کالاهای مختلف حتی بعضی کالاهای اساســی مانند گوشــت 
مرغ، تخم مرغ، پیاز، ســیب زمینی و ... می پــردازد که نفع این حذف و کاهش 
به طور مستقیم نصیب کشــورهای واردکننده منطقه که تعداد آنها غالبا به 
بیش از ۱۵ کشــور می رسد، می شود؛ اما در بحث نظریه اتحادیه گمرکی این 
بهره مندی از منظر دســتیابی بــه کالاهای ارزان نصیب مردم کشــور ما نیز 
می شود. چه بسا ما واردکننده مثلا پیاز، برنج و برخی کالاهای دیگر از پاکستان 
باشیم. به علاوه، دیری است که با روش های فرتوت سنتی صادرات یا واردات 
خطــی، حتی بــدون پروتکل با کشــورهای متقابل نمی تــوان تحول آفرینی 
کرد. بنابرایــن رئیس جمهور چهاردهم که خواســتار تعاملات جهانی برای 
برون رفت از مخمصه ویران کننده اقتصادی کشور است، شایسته است برای 
ایجاد چنین اتحادیه هایی برنامه ریزی های جدی تر و ســازماندهی بیشــتری 
داشــته باشد تا کشور، خود را در شــیوه های مدرن روابط بازرگانی و اقتصاد 

سیاسی چه در منطقه و چه در عرصه جهان دریابد.

 مهفام سلیمان بیگی: زمزمه ارز تک نرخی با ورود مسعود پزشکیان  
به ساختمان پاستور دوباره بالا گرفته است. دولت می گوید  تصمیم 
دارد با کاهش فاصله نرخ ارز نیما  و ارز بازار آزاد به صورت تدریجی 
به ارز تک نرخی برســد. رخدادی که در دولت گذشته با حذف ارز 
چهار هزار و ۲۰۰ تومانی و جایگزینی ارز نیما تجربه شد اما با سقوط 
ارزش ریال و صعود قیمت دلار، شــکاف قیمت ارز ترجیحی و ارز 
بازار آزاد دوباره برگشــت. تک نرخی شــدن ارز همــواره موافقان و 
مخالفانی داشته اســت که  هرکدام برای استدلال های خود نکات 

قابل توجهی بیان می کنند.

موافقان و مخالفان چه می گویند؟
عبدالناصــر همتی، وزیر اقتصاد، از همــان روز معارفه خود در 
پنجم شــهریورماه تکلیف را یکسره کرد و به صراحت گفت  وزارت 

اقتصاد برنامه دارد تا تعدد نرخ های ارز را کاهش دهد.
به نظر می رســد وزیر اقتصاد عزم خود را جزم کرده تا ماجرای 
ارز ترجیحی را یک بار برای همیشــه از اقتصاد کشــور حذف کند. 
از همین رو، طی مدت کوتاهی که در وزارت اقتصاد مســتقر شده، 
چندین بار از ضرورت افزایش قیمت ارز نیمایی و رسیدن آن به ارز 
آزاد سخن گفته اســت. او در جمع خبرنگاران در حاشیه همایش 
بانکداری اســلامی گفت: «باید قیمــت ارز نیما افزایش یابد و نرخ 

ارز آزاد را پایین بیاوریم. باید نرخ ارز نیما به ارز آزاد نزدیک شود».
به باور وزیر جدید اقتصاد نباید ارز چند نرخی داشــته باشــیم؛ 
هرچند از بیرون فشــار می آورند، اما بانک مرکزی نباید اجازه وقوع 
چنین مســئله ای را بدهد. چر اکه نتیجه کار بانک مرکزی در تثبیت 
نرخ اسمی ارز با تورم ۴۰ درصدی باعث کاهش شدید نرخ حقیقی 
ارز، لطمه خــوردن صادرات، ضربه  دیدن تراز تجاری، لطمه خوردن 
بودجه دولت، فشــار به بانک مرکزی برای اضافه برداشــت پول و 
در نهایت چاپ پول و افزایش تورم می شود. بنابراین این دور باطل 
باید توسط بانک مرکزی شکسته شود.  طبیعتا نخستین کسانی که از 
این تصمیم استقبال می کنند، صادرکنندگانی هستند که مدت هاست 
با نرخ ارز نیمایی مشــکل دارند؛ به ویژه صادرکنندگان عمده شامل 
شرکت های پتروشیمی، فولادی و معدنی هستند که همواره تمایل 
دارند ارز خود را به جای فروش اجباری با نرخ نیما (حدود ۴۵ هزار 
تومان) با نرخ آزاد (۶۰ هزار تومان) بفروشند و سود بیشتری کسب 
کنند. پس از آنان فعالان بورسی هستند که مایل اند ارز نیمایی گران 
شــود تا سهام شرکت های صادراتی رشــد کرده و سود بیشتری به 
دست آورند. دسته سوم متخصصانی هستند که معتقدند سیاست 
ارز ترجیحی از ابتدا هم نتیجه ای جز هدررفت منابع دولت و تأمین 
رانــت عده ای خاص نداشــته و با وجود تخصیــص ارز ترجیهی، 
مصرف کننــدگان کالاهای ترجیحی را با قیمــت ارز آزاد خریداری 
می کنند. در مقابل اما برخی دیگر از کارشناسان اعتقاد دارند تجربه 
دو دهه اخیر نشــان داده اســت هرگاه نرخ ارز نیما یا سایر ارزهای 
دولتــی افزایش یافته، مجددا پس از دوره ای کوتاه نرخ ارز آزاد هم 
بالاتر رفته است. با این حال حتی اگر این بار خوش بینانه این احتمال 
را هم در نظر نگیریم، شــکی نیســت که این اقدام دست کم سبب 
افزایش قیمت انواع کالا خواهد شد؛ چراکه محل خرج ارز نیمایی 
فعلی، مواد اولیه وارداتی برای کارخانجات اســت. وقتی ارز مواد 
اولیه این کارخانجات حدود ۳۰ درصد گران شود، هزینه تمام شده 
تولیدات آنها هم بــالا رفته و با موج تورم جدید در اقتصاد مواجه 

خواهیم بود.

تک نرخی کردن ارز فساد را از بین می برد
با وجود این تناقضات و شــرایط حساس، تصمیم درست چه 
می تواند باشــد و اگر وزیر اقتصاد روی تصمیم خود پافشاری کند، 
باید منتظر چه اتفاقاتی باشیم؟ علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی، 
در پاسخ به این سؤالات به «شرق» می گوید: « ارز ترجیحی گرفتاری 
ناشــی از تحریم هاست. این گرفتاری از دولت حسن روحانی با ارز 
چهار هزار و ۲۰۰ تومانی شروع شد. در واقع دولت به علت کمبود 

منابع ارزی مجبور به این کار شــد و در ابتــدا ارز چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی به همه واردکنندگان پرداخت شــد اما در نهایت پرداخت 
ارز ترجیحی به چند نوع کالای اساســی محدود شد. این سیاست 
هزینه های زیادی در بر داشــت و متأسفانه آن قدر که برای دولت 
هزینه برداشت، ســر ســفره مردم نیامد. بعد از آن هم دولت به 
سمت ارز نیمایی رفت و ارز نیمایی هم اتفاقاتی در چند سال اخیر 
رقم زد که تأســف آور بود. برای مثال برخی واردکنندگان ارز زیادتر 
از نیــاز ارز گرفته و در ازای آن کالایی وارد نمی کردند یا جنس های 
ارزا ن تری می آوردند؛ چرا که اختلاف قیمت ارز نیما و بازار آزاد بیش 
از ۲۰ درصد بود و واردات را بســیار جذاب تر از آنچه بود، می کرد». 
او توضیح می دهد که سیاست گذاری های اقتصاد به سمتی رفته 
که همــواره واردات جذاب تر از صادرات بوده اســت. تا جایی که 
کمتر می بینید مقامات و فرزندان آنها بعد از بازنشســتگی سمت 
صادرات بروند، درحالی که بیشــتر آنها دستی در واردات دارند.  به 
گفته شــریعتی: «صادرکنندگان همواره با گرفتاری های متعدد و 
پیچیــده ای مواجه بوده اند و در ماجــرای ارز نیما آنها برای ادامه 
حیات مجبور هســتند  ارز را بازگردانند و به قیمت پایین بفروشند. 
امــا واردکنندگان برای دریافــت ارز ارزان و فروش آن به نرخ بازار 
آزاد و بالاتــر ده هــا راهکار متقلبانــه پیش رو دارنــد». این فعال 
اقتصادی همچنین توضیح می دهد: «ارز نیمایی یک امتیاز است. 
هر چقدر هم که برای آن ســامانه و قوانین سفت وسخت بگذارند 
باز هم به مثابه دادن یک چاقوی برنده به دست افراد است. برخی 
واردکنندگان کالاهای ارزان می آورند و بیش اظهاری می کنند. ولی 
قرار است از این پس در تالار بانک مرکزی صادرکنندگان ارز خود را 
با واردکنندگانی که ارز می خواهند، مبادله کنند تا هم صادرکننده 
ارز خود را به قیمت بهتری بفروشــد و هم معامله شفاف باشد. 
مخالفان می گویند با این روش کالاها گران تر به دست تولیدکنندگان 
می رســد و هزینه تولید بالا می رود. اما من می گویم این ادعا فقط 
روی کاغذ اتفاق می افتــد و در عمل این اتفاق رخ نمی دهد. مثل 
وقتی سال ها ارز چهار هزار  و ۲۰۰ تومانی دادیم ولی در عمل اثری 
ندیدیم؛ چون تولیدکنندگان با پیش بینی سود و تورم قیمت گذاری 
می کنند و این موارد را از پیش حســاب کرده اند. پس با کم شــدن 
فاصله ارز نیما و ارز آزاد فقط منابع دولت کمتر مصرف می شود. 
ضمن اینکه هیچ کس مخالف حمایت از تولیدکنندگان نیست، اگر 
دولت می خواهد حمایت کند راهش فراوان است، چرا ارز ارزان؟ 
می توان ارز به قیمت بازار دهد اما براســاس شــاخص های قابل 
اندازه گیری مثل تعــداد نیروها، کالای تولیدی و... به آنان وام های 
ارزان یا ســایر مشوق ها را بدهد».  به گفته او بزرگ ترین فسادی که 
اخیرا توســط نیروهای نظارتی کشف شــده در همین حوزه بوده 
اســت. یکی از شــرکت های بزرگ لوازم خانگی برای واردات ارز 
گرفته امــا کالایی که آورده یک دهم قیمــت ارزی بوده که گرفته 
اســت. یعنی این واردکننده فاکتورســازی کرده یا در مواردی ماده 
نهایی را به اسم محصول اولیه آورده  است. شریعتی معتقد است 
این مورد یکی از هزاران مثال فســادی اســت که اختلاف نرخ ارز 
نیما و آزاد ایجاد کرده است. به باور این عضو اتاق بازرگانی، دولت 
حتی در فرایند حمایت از تولیدکننده هم خود را فریب داده است. 
یکی از مصادیق این ادعا محدودیتی است که در چند ماه گذشته 
برای واردات اعمال شــده و اولویت واردات به تولیدکنندگان داده 
شــده است. نتیجه  این سیاست امضاهای طلایی شد؛ چون عمده 
تولیدکنندگان بــه بازرگانان گفتند که اگر بار می خواهید می توانید 

پولی به ما بدهید تا با اســتفاده از اســم ما واردات انجام دهید. او 
می افزاید: « از همین رو نزدیک شــدن نــرخ نیمایی به نرخ ارز آزاد 
بســیار خوب اســت؛ چون در آن تبعیض صنفی وجود ندارد. اگر 
حمایت از تولیدکنندگان هم به شــکل دیگری کنار آن باشد بسیار 
خوب اســت و قاطعانه می گویم که اگر فاصله کم و کمتر شــود 
می بینیم که مقدار و ارز واردات بسیار کمتر می شود چون بسیاری از 
این موارد فاکتورسازی است. مثلا ۱۰۰ هزار دلار می گیرند ولی فقط 

۶۰ هزار دلار وارد می کنند».

زمان برای تک نرخی شدن ارز مناسب نیست
این در حالی اســت که مرتضی افقه، اقتصــاددان مخالف این 
رویکرد اســت. او به «شــرق» توضیح می دهد: «اصل اینکه ارز در 
کشــور تک نرخی باشد بســیار مطلوب است مشــروط به اینکه در 
بازار آزاد و به خودی خود رخ دهد؛ به گونه ای که ســطح رفاه مردم 
را افزایش دهد. در شــرایطی که ما حدود هفت ســال است که در 
تحریم هستیم و فعلا هم با توجه به شرایط تنش منطقه، انتخابات 
آمریکا و مسائل داخلی چشم اندازی برای رفع تحریم وجود ندارد، 
تک نرخی کردن ارز عملا به معنی افزایش قیمت ارز اســت. اگر این 
اقدام در شــرایط فعلی رخ دهد نتیجه  آن شبیه همان کاری است 
که آقای رئیسی، به رغم توصیه های برخی کارشناسان کردند و حذف 
ارز چهارهزار و ۲۰۰ تومانی موجب رشــد ۶۰  درصدی تورم شد. این 
اتفاق با افزایش نرخ ارز نیما نیز تکرار می شــود. فقط چون اختلاف 
قیمت بین ارز نیما و آزاد از ترجیحی و نیما کمتر است، شدت فشار 
کمتــر خواهد بود ». افقــه ادامه می دهد: «در آســتانه ورود دولت 
جدید که مختصر ســرمایه  اجتماعی دارد، ایــن اقدام هم می تواند 
فشــار زیادی به مردم بیاورد و هم این ســرمایه اجتماعی را از بین 
برود. بنابراین نه افزایش قیمت بنزین، که در حال فضاســازی برای 
آن هستند و نه بحث تک نرخی شــدن بهای ارز در حال حاضر بستر 
و زمینه مناسب ندارد. مشــخصا دولت کسری بودجه و مشکلات 
زیادی دارد و امکان افزایش از طرق دیگر هم از دســت داده است؛ 
زیرا مالیات ها را تا ســقف افزایش داده و اوراق هم تا جایی که بازار 
کشــش داشته فروخته است، بیشتر اموال دولتی هم فروخته شده 
و احتمالا دیگر چیزی در دســت دولت نیست. بنابراین بهتر است یا 
از طریق کاهش هزینه ها کســری را کنترل کند یا از صندوق توسعه 
ملی تا زمان رفع تحریم و آزاد شــدن منابع ارزی وام بگیرد؛ چر اکه 
اصل مشکل ســاختارهای ناکارآمد است و دولت باید برای اصلاح 
این ساختارهای ضدتولید و ضدتوسعه  اقدام کند که البته این اقدام 
زمان بر است». او در پاسخ به اینکه پس با رانت ناشی از ارز ترجیحی 
و مشــکلاتی کــه در فرایند تخصیص و گمرک ایجــاد کرد چه باید 
کرد، می گوید: « این فرض که مشکلات و موانع موجود در صادرات 
و واردات و گمرک مربوط به نرخ ارز اســت یک فرض غلط اســت. 
بیشتر این موارد به بوروکراسی اداری در ایران بازمی گردد که ریشه در 
نظام انتصاب افراد ناشایست و نظام ارزشی ضدتولید و ضد توسعه 
دارد. ضمنا این موضوع نمی تواند تأثیر چندانی در روان شدن و بهبود 
جریان صادرات و واردات داشــته باشد و ضربه به معیشت مردم را 
جبران کند یا حتی پوشش بدهد. نکته دیگر اینکه فشارهای متعدد 
اجتماعی و اقتصادی سبب شده است که مردم در آستانه صبر قرار 
بگیرند و مشــخص نیست  بتوانند فشار بیشتر را تحمل کنند یا خیر. 
دولت فعلی باید تجارب تنش های سیاسی و اجتماعی ۹۶ و ۹۸ را 
در تصمیم گیر ی هایش لحاظ کند تا جلوی مشکلات جدید را بگیرد».

«شرق» استدلال های موافقان و 
مخالفان ارز تک نرخی را بررسی می کند

دو راهی دلار
گزارش يادداشت
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 مراســم معارفه رئیس سازمان بورس برگزار شد. حجت اله صیدی اخیرا با پیشنهاد وزیر اقتصاد 
و با رأی شــورای عالی بورس، به عنوان رئیس جدید سازمان بورس و اوراق بهادار انتصاب شد که از 
سوابق او می توان به مدیرعاملی بانک صادرات ایران اشاره داشت. پیش از این مجید عشقی در مهر 
ســال ۱۴۰۰ ریاست این ســازمان را بر عهده گرفت و در فروردین ۱۴۰۳ برای یک دوره دو سال و نیمه 
دیگر در این ســمت ابقا شد که با حواشی پیش آمده در رابطه با دریافت وام از سوی مدیر و برخی از 
اعضای هیئت مدیره ســازمان بورس از سمت خود استعفا داد. به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی در 
مراسم تکریم و معارفه ریاست جدید سازمان بورس و اوراق بهادار گفت:  مقام معظم رهبری امسال 
را به عنوان جهش تولید نام گذاری کردند و این موضوع برای ما خیلی مهم اســت که در این راســتا 
چه کاری می توانیم انجام دهیم. امروز آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد که توفیق ما در این راستا 
خیلی مطلوب نیســت و حتی بعید اســت به رشد چهاردرصدی در پایان سال برسیم. بخش مهمی 
از تولید به بازارهای مالی باز می گردد. کشــورهای مهم اقتصــادی در دنیا به خاطر قدرت مالی بالا، 
توان تولید و رشــد اقتصادی دارند اما امروز ما درگیر هماهنگی های دولتی هســتیم که این موضوع 
به حکمرانی غلط اقتصادی ما باز می گردد. همتی در ادامه گفت: خوشــبختانه با قانون جدید تأمین 

مالی تولید و زیرساخت که به تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده، هماهنگی نهادهای اقتصادی 
به صورت مطلوبی پیش بینی شــده است. امروز ما به صورت جدی با کمبود سرمایه در بازار سرمایه 
روبه رو هســتیم و اگر قرار باشد اهتمام به بورس بازگردد باید عملکرد سازمان بورس مطلوب باشد. 
سازمان بورس سه وظیفه مهم دارد که یکی افشای کدهاست، دوم اینکه سازمان بورس باید با فعالان 
بازار جلســات متعدد برگزار کند و وظیفه سوم به برخورد با فســاد و شفاف سازی بازمی گردد. امروز 
بسیاری از صاحب نظران و فعالان بازار سرمایه از عملیات های موجود در این بازار گلایه می کنند. او در 
رابطه با مشــکلات تولید تصریح کرد: ما به چه جایگاهی در اهداف چشم انداز ۱۴۰۴ رسیده ایم. معنا 
نــدارد وقتی که کمبود برق داریم تولید را متوقف کنیم. امروز دغدغه مدیران این اســت که آیا قطع 
برق خانه ها بهتر است یا قطع برق صنایع تولیدی و این گونه است که امروز ۵۰ درصد از حاشیه سود 
شــرکت ها کاهش یافته اســت. امیدوارم آقای صیدی در جایگاه خود محکم باشد و اجازه ندهد که 
تصمیمات تحمیلی بر بازار بورس اثر گذاشــته و به اقتصاد لطمه بزند. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
تصریح کرد: امروز مشکلات اقتصادی کشور بسیار زیاد است و ما نیز با علم به این مشکلات وظایف را 

بر عهده گرفته ایم. سازمان بورس نیز باید به مرکز اعتبار کشور تبدیل شود.

مراسم معارفه رئیس جدید سازمان بورس برگزار شد

روزنامه نگار
منصور انصاری


